
 

   
Referat af møde i Grønt Forum 
 
Afholdt tirsdag den 16. maj 2023 i Tinghuset, Torvet 2, 4180 Sorø. 
Ordinært møde med forberedelse af dialog samt dialogmøde med NTPU, KMU og ØK 
  
Datoer for møder i 2023: 23. august og 16. november. 

Deltagere  
Formand, Leder Natur og Miljø Sofie Hjelm Byrnak  
Sekretær GF, Teknik, Miljø og Drift Line Strandholm Magnussen 
Danmarks Jægerforbund  Stig Egede Hansen  
Danmarks Naturfredningsforening Niels Hilker 
Dansk Ornitologisk forening  Lene Smith 
Friluftsrådet   Jette Kruse 
Gefion/ Dansk Landbrug   Kurt Pedersen 
Naturstyrelsen Storstrøm  Elly Andersen 
Naturvejlederforeningen  Nadja Ramseyer Krog (for Kirsten Blicher Friis) 
Sorø Kodriverlaug  Michael Torp  
 
Afbud 
Sorø Ridesti Laug  Tina Bratajka 
Dansk Skovforening  Jens Kristian Poulsen 
SF´s miljøgruppe  Henrik Rasmussen 
Danmarks Sportsfiskerforbund vakant  
 
 
1. Referat fra sidst. Godkendt 

 
2. Orientering fra forvaltningen 

Kommuneplan 2023 er sendt i høring 
 

3. Bordet rundt 
 
• Niels fortalte, at DN er gået i dialog med Stenlille lokalråd om projekt ”Klimahelte”. 

 
• Kurt foreslog, at Grønt Forum bød ind med besparelsesforslag til kommunen.  

 
• Elly fortalte, at Naturstyrelsen nu overtager dyrene på Kongskilde fra Krat og Ko. Exmoor ponyerne bliver, 

men Galloway køerne skal til Ulfshale. De sidste dyr fanges ind af cowboys. Der er lavet aftale for 2023 med 
en dyreholder, som skal have sine køer på rekreation væk fra arealer med PFAS. 
 

• Sorø Kodriverlaug fortalte at der er indført en ændret græsningspraksis, med såkaldt holistisk afgræsning, 
også kendt som stribeafgræsning eller rotationsgræsning, hvor køerne afgæsser engen med daglig flytning 
ved hjælp af flytbare hegn. Ændringen er sket efter aftale mellem Stiftelsen og ny kvægholder og forpagter af 
engene. Sorø Kodriverlaug er opmærksom på en evt. skadelig påvirkning af engenes flora, og har derfor valgt 
at gå i dialog og tæt samarbejde med kvægholder. 

 
 Siden mødet har kodriverlauget meldt ind til kommunen, at indtil videre er græsningstrykket lav og der er 

ikke observeret skader på vegetationen. Arealerne tilses henover sommeren. 
 

• Oplæg fra Kongskilde Naturcenter 
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Nadia fortalte, at Naturcentret arbejder på et projektkatalog, med ideer til udviklingsprojekter og et bud på visi-
oner, som de ønsker Grønt Forums input til. De vil særligt gerne have respons på nedenstående, men kom-
mentarer på alle niveauer er velkomne: 
 

 vil Grønt Forum bakke op omkring hele eller dele af projektkataloget. Der er ikke nogen økonomiske eller andre 
forpligtelser, men en opbakning til at vi arbejder videre med at konkretiserer projekterne og er i dialog med med 
GF om dette arbejde. 

 hvilke projekter understøtter særligt Sorø Kommunes/ Grønt Forums nuværende eller kommende indsatser, her-
under hvilke konkrete indsatser vil GF gerne være sparringspartnere og evt. samarbejdspartnere på. 

 Filer med arbejdsdokumenter for Visioner og Projektkatalog rundsendes med referatet. 
 

4. Fordeling af de sidste midler fra Grønt Forums pulje 
Grønt Forums medlemmer valgte af fordele de sidste 24.000 kr. ligeligt mellem projekt Grønne Frivillige hos for-
eningen ”NaFri” og til hjælp til lokaleindretning hos ”Stop Madspild Dianalund”.  

 
5. Grønt Forums Miljøpris 

Line sætter annonce i avisen til efterlysning af kandidater til prisen. Grønt Forum beslutter på møde i august 
hvem, der er den heldige modtager. Miljøprisen uddeles på Kongskilde Naturcenter til Naturens Dag d. 9. septem-
ber. 
 

Mødet forsatte med forberedelse af politisk dialogmøde…. 
 


	Referat af møde i Grønt Forum
	Afholdt tirsdag den 16. maj 2023 i Tinghuset, Torvet 2, 4180 Sorø.
	Deltagere


